
ZITTING 1959—1960 — 5 3 4 9 
Regelen op hel gebied van de prijzen van goederen 

en diensten 
(Prijzenwet) 

VERSLACÏ VAN HET MONDELING OVERLEG 

Nr. 12 

Inleiding 

De vaste Commissie voor Economische Zaken heeft op 
dinsdag 12 juli 1960 mondeling met de Minister en de Staats-
secretaris van Economische Zaken overlegd over het onder* 
havige ontwerp van wet en de reeds gewisselde stukken. De 
Minister was vergezeld van mr. W. M. J. C. Phaf en mr. J. 
C. van Alphen de Veer. Omtrent dit overleg moge de com-
missie de Kamer als volgt rapporteren. 

Aan de Minister zijn de in de linkerkolommen gestelde 
vragen voorgelegd, waarop hij heeft geantwoord als daar-
nevens staat vermeld. 

Artikel 2 

1. 
Een toelichting werd gevraagd op de uitdrukking „algemeen 

sociaal-economisch belang"; verzocht werd een omschrijving 
van dit begrip: bovendien werd gevraagd een vergelijking met 
het begrip ..algemeen belang*, dat in het oorspronkelijke wets-
ontwerp genoemd is. 

2. 
Een scherpe vergelijking werd gevraagd tussen de redactie 

van de eerste alinea, lid 1, van het gewijzigde en de overeen-
komstige passage in het oorspronkelijke wetsontwerp. 

1. 
Onder „algemeen sociaal-economisch belang" wordt — aldus 

de Minister — verstaan het belang van een evenwichtige 
economische ontwikkeling met een zo hoog mogelijk peil van 
produktiviteit en werkgelegenheid. Bij het begrip „evenwïch-
tig" wordt zowel gedacht aan de (interne) stabiliteit van het 
prijspeil als aan het (externe) evenwicht op de betalingsbalans. 

Zoals uit de memorie van toelichting en de memorie van 
antwoord blijkt, zijn de bevoegdheden, die in dit wetsontwerp 
aan de Regering worden toegekend, bedoeld als instrumenten 
van het conjunctuurbeleid. Het begrip „algemeen sociaal-
economisch belang" dient dan ook in de eerste plaats te wor-
den gezien als een aanduiding van de doelstellingen van het 
conjunctuurbeleid. Anderzijds zal bij de bepaling van de mate, 
waarin en de wijze, waarop een actieve conjunctuurpolitiek 
wordt gevoerd, steeds rekening moeten worden gehouden met 
andere doelstellingen van het sociaal-economische beleid, zoals 
met name de structurele ontwikkeling van onze economie en 
de verdeling van het nationale inkomen. Ook op deze laatste 
factoren heeft het begrip „algemeen sociaal-economisch be-
lang" betrekking, nl. voor zover zij medebepalend zijn voor de 
aard van de te voeren conjunctuurpolitiek. 

Door het begrip „algemeen belang", zoals dit in het oor-
spronkelijke ontwerp was opgenomen, te vervangen door 
„algemeen sociaal-economisch belang", heeft de Regering tot 
uitdrukking willen brengen, dat de doelstellingen van de 
Prijzenwet beperkt zijn. Zoals gezegd, zijn de gevraagde be-
voegdheden instrumenten van conjunctuurpolitiek en liggen 
ze derhalve geheel in het sociaal-economische vlak. 

2. 
De oorspronkelijke tekst van de inleidende alinea is op de 

volgende punten gewijzigd: 
a. In plaats van „aanbieden van" en „vragen van prijzen 

voor" goederen en diensten is de uitdrukking „in rekening 
brengen van prijzen voor goederen en diensten" gebezigd. 
Deze wijziging heeft geen principiële betekenis. Wel verdient 
de nieuwe formulering de voorkeur, doordat zij die handeling 
vooropstelt, welke rechtstreeks op het effectueren van de prijzen 
is gericht. De gewijzigde woordkeus sluit geenszins de moge-
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lijkhcid uit in te grijpen in een stadium, waarin te hoge prijzen 
nog niet in rekening zijn gebracht: het „vermoeden", waarvan 
de tussenzin van de betrokken alinea spreekt, kan o.a. berusten 
op de omstandigheid, dat zodanige prijzen zijn „gevraagd" of 
„bedongen", dan wel op enige andere omstandigheid, die de 
verwachting, dat zij in rekening zullen worden gebracht, 
wettigt. 

b. Rekening is gehouden met opmerkingen in het voorlopig 
verslag; met zoveel woorden is tot uitdrukking gebracht, dat 
een prijsmaatregel krachtens dit artikel slechts kan worden 
getroffen, indien naar het oordeel van de betrokken Ministers 
het algemeen sociaal-economisch belang zulks vereist. 

C. Ook de aanvulling in de tussenzin, dat er „aanwijsbare 
omstandigheden" moeten zijn, vertolkt de gedachte, dat niet 
lichtvaardig tot het treffen van een prijsmaatregel mag worden 
overgegaan. 

</. De overige wijzigingen vloeien voort uit de wijziging 
sub h en betreffen uitsluitend de zinsconstructie der bepaling. 

3. 
Aangezien geen objectieve norm voor optreden krachtens 

artikel 2 en volgende wordt gegeven, werd gevraagd, dat objee-
tieve normen alsnog zullen worden opgenomen. 

Vanuit de commissie werd er van verschillende zijden op 
gewezen, dat het niet bevredigend is, dat de wet aan de Minister 
een zo grote bevoegdheid geeft zonder dat objectieve normen 
/ij ï gesteld. Men meende, dat dit toch mogelijk moet zijn en 
dal dit uit een oogpunt van rechtszekerheid vereist is. 

5. 
Op blz. 7 van de memorie van antwoord (boven het 

hoofd „Artikelen") staat, dat maximumprijzen gesteld dienen 
te worden overeenkomstig verantwoorde bedrijfsvoering. Wat 
verstaat de Minister onder „verantwoorde bedrijfsvoering"? 
Moet niet dit criterium in artikel 2 worden opgenomen? 

3. 
Een objectieve norm voor een optreden krachtens artikel 2 

in de zin van een uitputtende omschrijving van de gevallen, 
waarin kan worden opgetreden, is niet wel mogelijk. 

In het S.E.R.-advies (bijlage memorie van toelichting, blz. 13, 
rechterkolom, vierde regel) is hierover gesteld: 

„Het zou met de grondslag, waarop deze bevoegdheid wordt 
gefundeerd, in strijd zijn om naar uitoefening aan het optreden 
van bepaalde omstandigheden te binden.". 

Naar dit standpunt wordt verwezen in par. 3 van de memorie 
van toelichting, 2de alinea. Aan het hier ingenomen standpunt 
moet naar het oordeel van de Minister worden vastgehouden. 
Hij wees daarbij ook op hetgeen in de memorie van toelichting, 
blz. 8, 9, is gesteld, dat alleen aan de doeleinden van het soci-
aal-economische beleid de overweging dient te worden ont-
leend. op grond waarvan tot verlening der gehanteerde be-
voegdheden kan worden overgegaan. 

4. 
De Minister betoogde aan de hand van het in het afgelopen 

jaar gevoerde prijsbeleid, dat het niet mogelijk is het algemeen 
sociaal-economisch belang nader te objectiveren. De gevoerde 
prijspolitiek was in het afgelopen jaar nodig ondanks het feit, 
dat zich geen abnormale omstandigheden zoals tijdens de Korea-
periode of de Suez-kwestie voordeden. Was in het afgelopen 
jaar het prijsbeleid niet gevoerd, zoals dit is geschied, dan zou-
den opwaartse tendenties in het prijsniveau tot een versto-
ring van het economisch evenwicht hebben kunnen leiden. 

De Minister verklaarde, dat het uitgangspunt moet blijven, 
dat de wet een slagvaardig beleid mogelijk maakt. Wanneer 
bepaalde objectiveringen in de wet worden opgenomen, dan 
kan dit betekenen, dat tekort wordt gedaan aan de eisen, 
welke een slagvaardig beleid stelt. 

In de betrokken passage van de memorie van antwoord, 
blz. 7, bovenaan, rechterkolom, is gesteld, dat een gezonde 
bedrijfsvoering niet het criterium kan zijn voor de toepassing 
van de wet, maar dat bij die toepassing wel met de eisen van 
een gezonde bedrijfsvoering rekening moet worden gehouden. 
Dit betekent niet anders dan dat de maximumprijzen niet lager 
zullen worden bepaald dan het bedrag in de betrokken sec-
tor, nodig om een rendabele produktie mogelijk te maken. 
De maximumprijs dient dus de produktiekosten, incl. de nor-
maal te achten winstmarge, te dekken. Het lijkt niet wense-
lijk het criterium van de gezonde bedrijfsvoering in enige 
vorm in de wet op te nemen. 

De Minister wees er op, dat, wanneer het begrip verant-
woorde bedrijfsvoering nader moet worden geconcretiseerd, 
hierover eindeloos kan worden gediscussieerd. Dit zou kun-
nen betekenen, dat hierdoor het beleid voor een deel wordt ge-
frustreerd. Wie zal bovendien moeten bepalen wat een verant-
woorde bedrijfsvoering is? 



3 

6. 
Vanuit de commissie werd gevraagd of verantwoorde be-

drijfsvoering in dit verband hetzelfde betekent als bedrijfs-
economisch verantwoorde bedrijfsvoering en als gezonde be-
drijfsvoering. In de memorie van toelichting op blz. 7 worden 
deze termen door elkaar gebruikt. 

In dit verband vroeg men ook welke waarborgen er beslaan 
tegen een verkeerd oordeel over de winstpositie van de betrok-
ken onderneming. 

Waarom kan in het eerste lid van artikel 2 niet worden ver-
meld, dat het stellen van maximumprijzen zodanig dient te ge-
schieden, dat een naar het oordeel van de Minister bedriji's-
economisch verantwoorde bedrijfsvoering voor de betrokken 
ondernemers mogelijk blijft? 

7. 
Is de eis tot veiligstelling van het algemeen sociaal-econo-

misch belang wel adequaat, wat doel en middel betreft ten op-
zichte van de mogelijkheid tot maatregelen tegen individuele 
ondernemingen? 

8. 
Met betrekking tot de adviesprocedure werden vanuit de 

commissie de volgende vragen en opmerkingen naar voren 
gebracht: 

(i. Heeft het ,,bouwconflict"" niet voldoende aangetoond, 
dat voorafgaand overleg met betrokkenen aan slagvaardigheid 
in het beleid niet in de weg staat, zeker indien daarbij termijnen 
voor dit overleg vastgesteld zijn? 

b. Welke zin heeft het vragen van advies aan een com-
missie ex artikel 43 van de Wet op de Bedrijfsorganisatie, 
indien niet periodiek aan de Staten-Generaal verslag uitgebracht 
wordt (zie ook blz. 5, rechterkolom, memorie van antwoord)? 

c. Zal bij de samenstelling van een commissie ex artikel 43 
der Wet op de Bedrijfsorganisatie mede rekening gehouden 
worden met vertegenwoordigers van consumentenbelangen? 

Op blz. 3, 4de alinea, van de memorie van antwoord wordt 
gesteld: „Het wetsontwerp beoogt slechts, enz.". 

Het leek juist deze doelstelling in de wet op te nemen. 

De termen, als in de vraag bedoeld, hebben geen verschil* 
lende betekenis. Uiteraard is dit beleid erop gericht om de 
continuïteit van de betrokken onderneminglcn) niet in at 
te brengen. De praktijk is, dal tot nu toe per jaar I of 2 prijs* 
regclingcn zijn afgekondigd. Daarbij is het geenszins nood* 
zakelijk, dat de Minister voorschriften omtrent winst uil-
vaardigt. 

De Minister zegde toe nader te /uilen overwegen 't de i'i de 
vraag voorgestelde toevoeging in het eersie lid van artikel 2 
kan worden opgenomen. 

7. 
Indien hiermede gevraagd wordt of het doelmatig en passend 

zou zijn om ter veiligstelling van het algemeen sociaal-econo-
rnisch belang eventueel een prijsmaatregel uit te vaardigen, 
welke slechts één of enkele ondernemingen treft, als gevolg 
van hel feit, dat de desbetreffende sector slechts één of enkele 
ondernemingen omvat, dan moet naar het oordeel van de 
Minister hierop worden geantwoord, dal slechts een algemeen 
geldend voorschrift op grond van artikel 2 kan worden uitge* 
vaardigd t.a.v. een sector, die slechts één of enkele onder-
nemingen omvat, indien deze onderneming of die enkele on-
dernemingen te zamen van een zodanige omvang zijn, dat zij 
economisch van gewicht zijn t.a.v. het algemeen sociaal-
economisch belang. 

8. 
a. De Regering heeft generlei bezwaar tegen voorafgaand 

overleg met betrokkenen: integendeel is bij herhaling gesteld, 
dat de Regering bereid is tot zodanig overleg. De bezwaren 
richten zich tegen formalisering van dat overleg (memorie 
van antwoord, blz. 5, rechts, laatste volle alinea). 

Verder kan nog het volgende worden opgemerkt. 
Bij het bouwconflict had men te doen met de situatie, waar-

bij reeds geruime tijd van tevoren kon worden voorzien, dat 
en op welk tijdstip eventueel de noodzaak zou kunnen op-
treden een prijsmaatregel te treffen. Een dergelijke situatie is 
in het prijspolitiek beleid eerder uitzondering dan regel. 

Als de Regering bij het bouwconflict met de aannemers een 
geformaliseerd overleg zou hebben moeten plegen, had zulks 
licht vertragend kunnen werken. 

De Minister zegde niettemin toe te zullen overwegen of niet 
in de wet kan worden opgenomen, dat de naar het oordeel 
van de Minister representatieve organen of organisaties de 
gelegenheid zal worden geboden gehoord te worden. 

h. Artikel 9a van het gewijzigd wetsontwerp schrijft het uit* 
brengen van een jaarlijks verslag aan de Staten-Generaal over 
de toepassing van de wet voor. Met het gestelde op blz. 5. 
rechterkolom, 1ste alinea, van de memorie van antwoord 
wordt bedoeld, dat de Regering de commissie ex artikel 43 
ziet als een ..gesprekcentrum" tussen haar en het sociaal-cco-
nomisch leven over het prijspolitiek beleid, maar niet als een 
controlerende instantie. Deze zijn de Staten-Generaal. 

c. In de memorie van antwoord, blz. 5, rechterkolom, 2de 
volle alinea, is reeds gesteld, dat de Regering voorshands 
meent, dat in de commissie ex artikel 43 ook het consumenten-
belang tot gelding moet komen, maar dat thans geen definitief 
standpunt over de samenstelling der commissie kan worden 
ingenomen, omdat daarover t.z.t. door de S.E.R. te zamen 
met de Regering moet worden beslist. 

De aangehaalde passage (memorie van antwoord, blz. 3. 
rechterkolom. 4de volle alinea) houdt in. dat de bevocgd-
heden slechts als ultimum remedium zullen worden gehan* 
teerd. Dit moet geacht worden reeds tot uitdrukking te zijn 
gebracht in artikel 2, Iste lid, omdat, wanneer nog de moge-
lijkheid bestaat een ongewenste prijsontwikkeling door andere 
middelen dan een prijsmaatregel af te wenden, niet gezegd 
kan worden, dat het algemeen sociaal-economisch belang het 
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9. 
Men vroeg de Minister naar de ervaringen, opgedaan met 

het gevoerde conjunctuurbeleid gedurende de laatste 12 maan-
den, met name naar: 

a. het verloop van zaken over het gevoerde overleg en de 
getroffen maatregelen in vergelijking met de noodzaak (dit 
laatste ook kwantitatief gezien) tot ingrijpen; 

h. de aard van het ingrijpen, waarbij te vergelijken ware 
het belang, dat geschaad werd niet alleen in 5eld tegenover 
contractanten, doch vooral ten opzichte van de rechtszeker-
hcid. 

Voorts vroeg men naar de ervaringen gedurende de laatste 
12 maanden op het terrein van de rolverdeling in het con-
juncluurbelcid tussen Overheid en bedrijfsleven, mede in het 
licht van de omstandigheid, dat de Overheid met het bedrijfs-
leven als Overheid en als contractant in relatie staat. 

uitvaardigen van een prijsvoorschrift vereist. De Minisier 
zegde toe nader te zullen overwegen de doelstelling van de 
wet, als geformuleerd op blz. 3, rechterkolom, 4de alinea, 
laatste zin, in de considerans op te nemen. 

(i en h. Het aantal formele prijzenbesehikkingen, dat in 
de afgelopen maanden is afgekondigd, is zeer beperkt geble-
ven. In feite is zulks geschied in de bouwnijverheid na het 
z.g. ..bouwconflict". De beschikkingen t.a.v. de broodprijs, 
die in een aantal gevallen zijn genomen, houden verband niet 
ontwikkelingen in het verleden. 

Het feit, dat het in de afgelopen 12 maanden dus slechts 
in een enkel geval nodig is gebleken, een prijzenbeschikking 
uit te vaardigen, betekent echter geenszins, dat de bevoegdheid 
tot het nemen van dergelijke maatregelen overbodig zou zijn. 
Voor het voeren van een actief prijsbeleid zijn niet zozeer de 
prijzenbesehikkingen zelf van belang als wel het bestaan van 
de bevoegdheid tot het nemen van dergelijke maatregelen. 
Zoals in de memorie van toelichting en de memorie van 
antwoord uitdrukkelijk is gezegd, ligt het zwaartepunt van het 
prijsbeleid in het overleg met het bedrijfsleven. De ervaring 
van andere landen leert nu. dat dit overleg in een tijd van 
snelle expansie en oververhitte conjunctuur bij ontbreken van 
de mogelijkheid tot direct ingrijpen onvoldoende effectief is. 
De Prijzenwet dient er dus in de eerste plaats toe om de 
Minister van Economische Zaken in zijn overleg met het 
bedrijfsleven de nodige steun in de rug te verschaffen. Dit 
betekent tegelijk, dat men het effect van de bevoegdheden 
niet kan afmeten naar de formele beschikkingen, die in feite 
worden genomen. Ook indien van de bevoegdheden nimmer 
gebruik zou worden gemaakt, zouden zij hun functie in het 
prijsbeleid kunnen vervullen. 

Uit het voorgaande vloeit tevens voort, dat men de al dan 
niet gerechtvaardigdheid van het ingrijpen in een enkel in-
cidenteel geval, waar het overleg niet tot resultaten heeft 
geleid, niet slechts mag afmeten naar de directe belangen, die 
daarbij zijn betrokken. Men kan bezwaarlijk de nadelen van 
een prijzenbeschikking voor de betrokken ondernemers gaan 
vergelijken met de directe gevolgen van de gewraakte prijs-
verhoging op de kosten van het levensonderhoud! Het gaat 
daarbij immers om het consequent toepassen van een bepaald 
beleid. De sanctie, die bij een overschrijding van de beleidslijn 
wordt toegepast, dient ter ondersteuning van het gehele beleid 
en kan niet geïsoleerd worden beschouwd. 

In het geval, waarin gedurende de laatste 12 maanden een 
prijzenbeschikking werd genomen, is de rechtszekerheid niet 
geschaad. De richtlijnen van het ter zake gevoerde beleid 
waren lang tevoren bekend. Wat dit betreft, werd verwezen 
naar de discussies over deze aangelegenheid in de Tweede 
Kamer. 

Zoals ook in de memorie van toelichting en de memorie 
van antwoord met nadruk is vermeld, is het overleg tussen 
Overheid en bedrijfsleven de hoeksteen van het prijsbeleid. 

In haar transacties met het bedrijfsleven, waar de Overheid 
optreedt als contractant, gelden voor haar dezelfde regels en 
richtlijnen van prijsbeleid, welke ten aanzien van de particu-
liere transacties worden gehanteerd. Indien men meent, dat 
er sprake is van een détournement de pouvoir. kan men 
zich tot de rechter wenden. 

10. 
Indien het prijsbeleid een van de instrumenten moet zijn 

om de gewenste sociaal-economische politiek te voeren, waar-
om wordt dan ten aanzien van de vraagkant geen doelbewust 
beleid gevoerd? 

10. 
De Minister verklaarde, dat dit slechts gedeeltelijk mogelijk 

is, omdat de factoren aan de vraagzijde op zeer korte termijn 
dikwijls moeilijk te beïnvloeden zijn. Bovendien kan een in-
flatoire ontwikkeling zeer wel haar oorsprong niet aan de 
vraagzijde, maar aan de kant van de kosten (kosteninflatie) 
vinden. 

11. 
Welke zijn de overwegende bezwaren tegen het volgen van 

het S.E.R.-advies, waarin wordt aanbevolen, dat prijsbeschik-
kingen, door de Minister uitgevaardigd, een voorlopig karakter 

11. 
De Minister merkte naar aanleiding van deze vraag op, dat 

de in het eerste deel van de vraag aangeduide procedure in 
het S.E.R.-advies niet is voorgesteld als algemene procedure, 
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zullen dragen en maximaal 3 maanden rechtskracht zullen 
hezitten, binnen welke termijn een commissie, als bedoeld in 
dit advies, van haar inzichten zal doen blijken? 

Meent de Minister inderdaad, dat deze beperking, die op 
zich zelf weliswaar geen rechtszekerheid geelt, maar toch hei 
rechtsgevoel zal bevredigen, de slagvaardigheid ernstig zal 
schaden? 

12. 
Vanuit de commissie werd opgemerkt, dat het voor de 

Staten-Generaal toch wel uiterst moeilijk is zich over concrete 
prijsmaatregelen uit te spreken, indien zij daaromtrent geen 
deskundige voorlichting heeft ontvangen. Men zou het daarom 
op prijs stellen, indien de Minister aan de commissie ex 
artikel 43 van de Wet op de Bedrijfsorganisatie zou willen 
verzoeken een verslag van haar werkzaamheden op te stellen, 
hetwelk de Minister dan aan de Staten-Generaal zou kunnen 
overleggen 

13. 
Nu artikel 2 in dier voege gewijzigd is, dat de daarin ver-

melde voorschriften na het in werking treden van de wet nog 
slechts ten hoogste één jaar van kracht blijven, rijst de vraag 
of verlenging van de prijsvoorschriften mogelijk is. indien de 
omstandigheden dit vereisten. 

Van andere zijde vroeg men voorts om bij een verlenging 
het adviesorgaan te horen. Hiertegen kunnen de hogerge-
noemde bezwaren, ontleend aan de slagvaardigheid, toch niet 
gelden. 

14. 
Dient in de wet niet opgenomen te worden, dat zij geen 

betrekking heeft op exportprijzen? 

maar als bijzondere prodecure voor spoedgevallen. Juist omdat 
spoed veeleer regel dan uitzondering is, werd legen deze figuur 
in de memorie van toelichting (lil/. 7, rechts, tweede alinea) 
bezwaar gemaakt; bovendien is uit een oogpunt van doelt ref-
fende handhaving van een prijsmaatregel door de justitiële 
organen niet aanvaardbaar, dal na de totstandkoming van de 
prijsmaatregel twijfel bestaat of die maatregel zal worden 
gehandhaafd. 

Het laatstgenoemde bezwaar zou uiteraard a fortiori gelden, 
als men de figuur van het advies vragen over een prijsmaat-
regel na de uitvaardiging hiervan in alle gevallen zou willen 
toepassen. Bovendien echter zou, als men deze door de S.E.R. 
als uitzonderingsprocedure bedoelde figuur tot algemene pro-
cedure zou willen maken, de positie van de adviescommissie 
zakelijk en staatsrechtelijk gezien bijzonder scheel worden: 
in naam een adviesinstantie, zou zij nl. in feite (daar zij een 
oordeel zou moeten geven over reeds genomen maatregelen) 
een controle-instantie worden en daarmee treilen in de rechten 
van de Staten-Generaal, 

12. 
De Minister verwachtte, dal bedoelde commissie inderdaad 

wel een verslag van haar werkzaamheden zal opstellen. Hij 
was bereiil te overwegen een zodanig verslag aan de vaste 
Commissie voor Economische Zaken ter vertrouwelijke ken-
nisneming over te leggen. Of een dergelijk verslag aan de 
Kamer kan worden aangeboden, meende de Minister te moe-
ten betwijfelen. Hij zegde toe deze zaak nader te onder-
zoeken nadat vanuit de commissie nog was opgemerkt, dat 
het wellicht mogelijk zou zijn een deel wel te publiceren en 
een ander deel, dat geheim dient te blijven, ter vertrouwelijke 
kennisneming op de griffie te deponeren. 

13. 
Formeel is het zo. dat volgens artikel 2. tweede lid. van het 

gewijzigd wetsontwerp een prijzenbeschikking na afloop van 
één jaar niet meer verlengd kan worden, maar wel kan worden 
vervangen door een nieuwe beschikking van dezelfde inhoud, 
die dan ook weer voor maximaal een jaar geldt. 

Inderdaad is het zo. dat de, voornamelijk op aantasting van 
de slagvaardigheid gebaseerde, bezwaren tegen een vcrplichling 
tot inschakeling van een adviesinstantie niet of althans in 
belangrijk mindere mate gelden, wanneer het gaat om het 
eventueel continueren van een reeds bestaande prijsmaatregel. 
Evenwel verdient hel geen aanbeveling voor dit geval een 
verplichte adviesprocedure in de wet op te nemen. Zowel in 
de memorie van toelichting als in de memorie van antwoord 
is het standpunt ingenomen, dat prijsmaatregelen als regel van 
korte duur zullen zijn, en het zou enigszins vreemd zijn, 
wanneer voor de uitzonderingsgevallen, waarin een prijsmaat-
rcgel langer dan een jaar moet duren, een adviesprocedure in 
de wet zou worden neergelegd. 

De Minister zegde toe nader te zullen overwegen een com-
missie als bedoeld in artikel 43 van de Wet op de Bedrij fs-
organisatie in te schakelen, indien een prijsmaatregel zou 
moeten worden gecontinueerd. Dit inschakelen zou evenwel 
niet mogen betekenen, dat de commissie een controlerende 
instantie zou worden. 

14. 
Zoals uit de memorie van toelichting uitdrukkelijk blijkt 

(o.m. blz. 6, linkerkolom, laatste alinea), zullen de maximum-
prijsvoorschriften slechts gelden voor de binnenlandse markt. 

De Minister was van oordeel, dat in geval van exportprijzen 
de handelingen, bedoeld in artikel 2. buiten Nederland plaats-
vinden en dus niet getroffen zouden worden door deze wet. 
Enige onzekerheid hierover blijkt achteraf wel mogelijk, wes-
halve geen bezwaar bestond het ontwerp in deze zin te wijzi-
gen, dat de bevoegdheden alleen gelden voor de binnenlandse 
markt of een deel daarvan. 
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Artikel 3 

15. 
Hel lijkt juister, dal artikel }, lid I. mede vermeldt, dal 

ontheffingen verleend worden, c.q. verleend moeten worden, 
indien deze ontheffing voor de instandhouding van het bedrijf 
(de bedrijven) noodzakelijk is. 

Deze vraag hangt samen met vraag 5. Aangenomen, dat de 
gronden, waarop een dergelijke ontheffing verleend zou moeten 
worden, duidelijk te omschrijven zouden zijn, zou men 
slechts één grond omschrijven, terwijl om vele andere redenen 
het verlenen van ontheffing redelijk geacht zal moeten worden. 

Het is niet mogelijk alle gronden, waarop ontheffing moet 
worden verleend, limitatief te vermelden; men houdt dus 
steeds een zekere beleidsmarge. Waar bovendien steeds ,,be-
roep" op het college mogelijk is. verdient een nadere omschrij-
ving van gevallen, waarin ontheffing moet worden verleend 
— voor zover deze mogelijk zou zijn —, geen aanbeveling. 

If>. 

Artikel 4 

Is dit artikel niet te ruim geredigeerd en zal niet te ge-
makkelijk over de geheimhoudingsverplichtingen worden heen-
gegaan? 

Dit zal niet geschieden door de bepaling van artikel 6, 
derde lid. waarin een mogelijkheid tot zich verschonen is op-
genomen. 

Artikel 5 

17 
Wordt de re 

acht genomen 
lijken gewenst 

chtszekerheid in dit artikel niet te weinig in 
Grotere waarborgen voor de rechtszekerheid 

17. 
Ook dit artikel moet worden bezien in samenhang met ar-

tikel 6. 
De artikelen 4. 5 en 6 zijn opgezet naar het voorbeeld 

van de artikelen 16. 17 en 18 van de Wet economische mcdc-
dinging (Sth. 1958, 413). De Minister kon niet inzien, waar-
om de daarin vervatte rechtswaarborgen voor het onderha-
vige geval ontoereikend zouden zijn. 

De Minister zegde wel toe te zullen nagaan of dit artikel 
niet anders moet worden geredigeerd door de terminologie 
van artikel 2 over te nemen. 

Artikel 6a. 

18. 
Hel beroep krachtens dit artikel kan alleen worden inge-

steld legen verlenging of weigering van een ontheffing en 
niet tegen de beslissing zelf. In het belang van de rechtszeker-
heid achtte men dit wel noodzakelijk. 

18. 
De Minister wees op het gestelde op blz. 4, rechterkolom, 

van de memorie van antwoord, onder ..Rechtswaarborgen". 
Het openen van de mogelijkheid tot het instellen van bc-

roep tegen beschikkingen ingevolge artikel 2, welke immers 
algemeen verbindende voorschriften zijn, zou in strijd zijn 
met de beginselen, welke tot dusverre in de Nederlandse wet-
geving op administratief-rcchtelijk gebied zijn gevolgd. 

19. 
De situatie, waarbij de verzoeker beroep aantekent legen 

de verlening der ontheffing, is bezwaarlijk voorstelbaar, of is 
hier soms gedacht aan een beroep tegen de voorwaarden, 
waarop de ontheffing is verleend? Moet dit niet uit de wets-
lekst blijken? 

19. 
Artikel 6</ spreekt van beroep tegen het besluit, waarbij 

ontheffing wordt verleend of geweigerd. Inderdaad zal de be-
trokkene, in geval van verlening van de gevraagde ontheffing 
zonder beperkingen of voorschriften, geen aanleiding hebben 
beroep in te stellen. Waar eventuele beperkingen en voor-
schriften echter bij de verlening — derhalve bij hetzelfde be-
sluit als de verlening zelf — worden gesteld, zal hij, ingeval 
hij zich door een beperking of voorschrift bezwaard acht en 
daartegen beroep wenst in te stellen, dit beroep wel degelijk 
moeten richten tegen het besluit tot verlening van de ont-
hcffing. 

20. 
Met betrekking tot de inschakeling van de publiekrechtc-

lijkc bedrijfsorganisatie rijst de vraag of de besturen van deze 
instellingen inzage kunnen verlangen van de kostprijsgegevens, 
ook wanneer deze kostprijsgegevens op individuele ondernc-
mingen betrekking hebben. 

20. 
Wanneer besturen van bedrijfslichamcn kostprijsgegevens 

van bcdrijfsgenoten wensen op te vragen, is dit alleen moge-
lijk, indien zodanige bevoegdheid op grond van artikel 93, 
lid 2. van de Wet op de Bedrijfsorganisatie is toegekend. Een 
bevoegdheid gegevens omtrent de bedrijfsvoering op te vra-
gen is reeds in uiteenlopende omvang toegekend, doch laat 
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lang niet altijd toe gegevens te vragen met het oog op de 
toepassing van de Prijzenwet. Het ligt ook niet voor de hand. 
Jat individuele kostprijsgegevens in debat behoeven te komen, 
als de Minister met een bedrijfslichaam overleg pleegt, met 
het oog op een eventuele prijspolitieke maatregel. 

21. 21. 
Aeht de Minister het in het kader van het streven naar Op blz. 7. linkerkolom. 1ste volle alinea, van de memorie 

een gecoördineerde energiepolitiek niet gewenst om. in aan- van antwoord is betoogd, dat uit de bevoegdheid van de 
sluiting op de in artikel 61 van het E.G.K.S.-verdrag ge- Hoge Autoriteit minimumprijzen voor kolen en staal vast te 
geven mogelijkheid tot het vaststellen van minimumprijzen stellen niet kan worden geconcludeerd tot de wenselijkheid 
voor kolen, ook de mogelijkheid te openen tot het vaststellen van een algemene bevoegdheid om minimumprijzen vast te 
van minimumprijzen voor olie? stellen. De hierbedoelde redenering geldt in algemene zin ook 

voor olie. Of minimumprijzen voor olie wegens de specifieke 
concurrentie met kolen wenselijk zijn, is een speciaal vraag-
stuk. dat aan bedoelde algemene redenering niet afdoet en 
dat bezwaarlijk in verband met hel onderhavige wetsontwerp 
aan de orde kan worden gesteld. 

De vaste commissie sprak ten slotte de verwachting uit, dat 
de Minister vóór de openbare behandeling schriftelijk zal 
willen mededelen, op welke wijze zijn in verschillende punten 
vermelde toezeggingen zullen worden geconcretiseerd en waar-
toe ten aanzien van andere punten zijn overwegingen hebben 
geleid. 

Aldus vastgesteld 14 september 1960. 
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